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Barcelona no dorm. És una ciutat
viva durant tot el dia, també a la
nit. L’oci nocturn és un atractiu
per a centenars de milers de per-
sones joves locals i estrangeres.
Tot i això, no tota Barcelona té fes-
ta, es concentra, principalment, en
tres zones clau: els carrers Tuset
i Aribau, el mal anomenat Trian-
gle Golfo del Poblenou i el Front
Marítim. Entre les tres acumulen
un 80% de l’oci nocturn de la ciu-
tat. Com s’ha arribat a aquesta si-
tuació? Quines conseqüències té?
Hi ha una alternativa viable?

Ramón Mas, vicepresident
general del Gremi de Discote-
ques de Barcelona explica en de-
claracions a aquest mitjà que la
congestió de l’oci nocturn es deu,
principalment, a dos fets clau: “Fa
11 anys que no es dona una lli-
cència nova per obrir nous locals,
i en els últims 20 anys n’han des-
aparegut més de 200”. 

El primer fet és causat pels
plans d’usos de la ciutat, que es-
pecifiquen, entre altres, quins
negocis es poden establir als dis-
trictes, i molts no permeten l’o-
bertura de discoteques ni bars
musicals. Però Mas afirma que
“els plans d’usos han de regular,
però no prohibir”.

LA CONVIVÈNCIA
El Gremi de Discoteques de Bar-
celona està preparant un estudi
que analitzarà les necessitats de
la ciutat i proposarà un model al-
ternatiu i més descentralitzat.
“Tenim claríssim els problemes
que pot ocasionar l’obertura de
noves discoteques”, diu Mas. Per
això, afegeix, cal “tenir-ho tot
molt planificat i trobar un equi-
libri i una convivència entre tots
els interessos”. “Es vol viure en

una ciutat que no pot ser”, re-
marca per explicar que l’oci noc-
turn és necessari i no es pot ne-
gar la seva existència.

D’altra banda, Pere Mariné, de
la FAVB, declara a aquesta publi-
cació que tampoc estan “en con-
tra del dret a l’oci dels joves”,
però que aquest “no pot anar en
detriment del dret al descans del
veïnat”. Per això diu que valoren
positivament l’opció de la des-
centralització i fa referència al
possible trasllat de discoteques “a
zones amb menys veïns, a altres
ciutats de l’àrea metropolitana o a
carrers més amples on els veïns no
siguin just a sobre”, per exemple.
Insisteix en la necessitat d’estudiar
la situació actual. “Cal veure si amb
l’aforament amb l’oferta que hi ha
és suficient per cobrir la població
jove, i si no doncs estudiar com i
on obrir nous espais”, remarca.

Joaquim Boades, secretari
general de FECASARM, explica
que la solució comença per crear
la figura de l’alcalde de nit, una
persona “assessorada per algú

amb alt coneixement del sector
que estigui focalitzada en la nit”.
Aquesta figura permetria trobar
“solucions eficients i ràpides a la
problemàtica”.

El malestar veïnal el genera,
sobretot, l’incivisme i el soroll que
es viu als entorns de les tres zo-
nes clau de l’oci nocturn. Boades

fa una llista de les solucions que
s’han plantejat, però que mai
s’han materialitzat. Un exemple
és “ampliar l’horari d’obertura, i
aplicar una cool hour”, una es-
tona en què el local continua
obert, però no pot vendre ni po-
sar música, i que permet a la gent
acabar els beures i marxar tran-
quil·lament. “Així, no sortiria
tothom de cop ni hi hauria pro-

blemes de soroll i incivisme per
la gent que no vol marxar”, afe-
geix. “Si s’amplia l’horari fins, per
exemple, les set del matí, és de
dia, hi ha més moviment i soroll
de fons i la gent es comporta di-
ferent amb llum”, afirma. 

Boades creu que el problema
l’incivisme ve de com la població,
en sortir de la pandèmia i tenir les
discoteques tancades, va apostar
pels botellots i la festa al carrer.
Una altra solució que planteja és
equiparar l’aforament dels esta-
bliments de Barcelona als de Ca-
talunya: “Si en comptes de dues
persones per metre quadrat en
poguessin ser quatre, hi hauria
menys cues i menys gent fora”,.

LA DESCENTRALITZACIÓ
Obrir discoteques i bars musicals
en més districtes de Barcelona po-
dria marcar la diferència, diver-
sificar l’oferta i acabar amb les
aglomeracions. Davant de la si-
tuació de “desforestació”, com la
descriu Mas, Boades denuncia
que en districtes on no hi ha ofer-

ta “no es pot obrir, perquè el pla
d’usos ho prohibeix”. Afegeix que
si no fos pels restaurants que
ofereixen copes, no existiria pri-
mera hora perquè “només hi ha
40 bars musicals i no donen l’a-
bast”. Per això creu que cal “revi-
sar els plans d’usos, fer una pla-
nificació urbanística, fer estudis
d’impacte”, i una llarga llista de
tasques. Fins ara, tot i els tanca-
ments, “no s’ha planificat res”.

Des de la FAVB,  Mariné de-
clara que coincideixen en la im-
portància de revisar la manera
com s’atorguen les llicències per-
què, assegura, “en reunions amb
la patronal de l’oci nocturn es va
dir que s’acceptaria canviar locals
d’ubicació si se’ls garantís la re-
novació de la llicència”.

Arguments a banda i banda
que dibuixen l’escenari d’una ciu-
tat on en alguns barris la nit no ar-
riba en forma de descans veïnal,
mentre que en d’altres el que no
hi ha és l’opció de gaudir de la nit
i la seva festa. Serà possible cor-
regir aquest desequilibri?

Lanitnoarribaatotselsbarris
» L’oci nocturn estudia un nou model per descongestionar el 22@, el Front Marítim i el carrer Tuset
» El tancament de més de 200 discoteques i la manca de noves llicències han causat el problema

Diverses persones es concentren a davant de la discoteca Opium, al Front Marítim. Foto: Blanca Blay/ACN

La FAVB veu bé l’opció
de la descentralització,
però reclama “el dret 
al descans del veïnat”

Mar Bermúdez
BARCELONA
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NLes millors
perles

En un vol entre Amsterdam i Detroit van començar a caure
cucs a sobre dels passatgers. Venien d’un peix podrit que

havia portat un home i que estava a la cabina, amb el seu
equipatge de mà. El pilot va haver de tornar cap a Amsterdam.

Un brasiler que cantava cançons al metro de Madrid ha
acabat publicant una cançó a Spotify, després que un

productor el sentís cantar. Ningú l’hi hauria dit quan va
fugir del seu país per ser homosexual.

La darrera publicació de la cantant India Martínez a les
xarxes mostra com és detinguda per un furgó de la policia,

cosa que ha aixecat enrenou entre tots els seus fans. Es
tractava d’una acció per anunciar la seva última gira.

Una jove espanyola va haver d’anar a urgències als
Estats Units per una infecció. Tot i que només li van fer

unes anàlisis i li van receptar antibiòtic, va haver de pagar
1.650 dòlars. Diu que no anirà al metge mai més.

LA FOTOTV3

La lupa

En resposta a l’article de La Vanguardia del
12 de febrer d’Enric Serra, ‘Per què existeix
la norma MPGM del 30% sobre la cons-
trucció de pisos?’ Tres dades: la primera,

Barcelona és la capital de l’Estat amb un lloguer de
l’habitatge més car, de 1.171,28 euros al mes. Efecti-
vament, 37 euros més que el salari mínim, és a dir el
103% del salari. La segona, segons l’Agència de
l’Habitatge el 2023 a Barcelona ciutat un pis costa-
va una mitjana de 4.384,02 euros el metre quadrat
per una superfície mitjana de 79,7 metres quadrats,
que és la mitjana de 349.406 euros de preu de com-
pravenda i no els 626.708 euros de l’Enric Serra.
Aquest darrer és el preu al qual els mercats aspiren
a vendre, és a dir, el preu especulatiu, una xifra pro-
hibitiva que només es pot explicar per un excés de de-
manda, ja que l’oferta ha estat sacrificada en molts
altres mercats com el turístic o el de luxe. La terce-
ra dada és efectivament una reducció de la construcció
a 1.865 habitatges d’obra nova el 2023, però només
176 menys que l’any anterior, res de nou per a una
ciutat que progressivament va perdent sòl disponi-
ble en un municipi sense possibilitat de créixer i on
el mercat de la regeneració urbana i la rehabilitació
es convertirà en dominant.

En aquest context el govern municipal anterior va
aprovar una Modificació del Pla General Metropoli-
tà per a destinar el 30% de la producció d’habitatge
a preu assequible en la ciutat consolidada. Una nor-
ma destinada a reduir les quotes d’especulació, tal com
diu la Llei d’Urbanisme, en forma de retorn a la so-
cietat. Norma impecable des del punt de vista jurídic,
des de l’inici va ser sabotejada tant pels interessos par-
tidaris com per l’oposició dels promotors. Tots sabem
que si els preus de l’habitatge són inassequibles per
a la ciutadania, les quotes de benefici immobiliari no-
més es poden entendre per l’especulació d’una de-
manda incentivada pel mercat global, per unes lleis
que ho faciliten i per uns privilegis fiscals que prove-
nen de la mal gestionada crisi immobiliària del 2008.

Acusar una norma com aquesta de ser la respon-
sable de la crisi de l’habitatge és un exercici de cinis-
me. La norma no obliga a cedir, sinó a vendre al mu-
nicipi a un preu taxat i assequible, una pràctica que
altres ciutats estan portant a terme arreu d’Europa.
L’argument de manca d’efectivitat de la norma és una
broma de mal gust, perquè si el que es vol és millorar
la seva eficiència el que cal és pujar-la al 50% com està
fent París, o com ja s’està aplicant en els nous desen-
volupaments urbanístics de la nostra pròpia ciutat. La

queixa dels promotors ve donada simplement per la
sorpresa inesperada que la Llei d’Urbanisme es pu-
gui aplicar també a la ciutat consolidada i no només
als nous desenvolupaments, àrees urbanes amb un ur-
banisme ja amortitzat que estan regenerant-se amb
enormes plusvàlues i que en el seu moment ja varen
aportar zones verdes i equipaments, però mai ho ha-
vien fet en habitatge assequible. 

L’actual govern municipal, malgrat el festeig amb
els promotors, és conscient de tot això i ja ha anun-
ciat que la norma es queda, tot i que veurem fins a on
són capaços de reformar-la per fer-la més “eficient”
sense incrementar el seu percentatge. Els promotors
somien a fer desaparèixer qualsevol vestigi del govern
anterior, tot i que per primera vegada es van assajar
noves polítiques i es van posar sobre la taula els grans
problemes de la ciutat i les noves agendes urbanes. In-
conscients del futur que cal projectar i del nou model
de Barcelona que cal crear, oposen resistències que més
tard o més d’hora cauran pel seu propi pes. Finalment,
també caldrà una majoria estable per aprovar nous
pressupostos si no es vol anar prorrogant indefini-
dament els anteriors i entrar en una espiral de reta-
llades, gens beneficioses per a un nou govern muni-
cipal. Ja no hi ha més marge de maniobra.

per Jaume Artigues i Vidal (AV Dreta de l’Eixample)

Sobre el 30% d’habitatge públic
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Ensurt al carrer Diputació: 
incendi en una porteria sense ferits1

2
Javi Rodríguez: “La nova ordenança cívica 
acabarà amb l’ambigüitat sobre els drets LGTBI”

Les famílies de l’Escola 9 Graons 
reclamen millores

Seients de tribuna a la 
Casa Granell del carrer de Balmes

El + llegit líniaeixample.cat

3

4

5

Surten a la llum vies de l’antic 
tramvia de circumval·lació

Les cartes d’opinió es poden enviar a: opinio@comunicacio21.com 
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A les xarxes

@ConSandramoreno: Nadal diu que no s'ha
de pagar a les tenistes el mateix que als ho-
mes. Diu que no és hipòcrita, però s’ha aliat
amb un país on les dones no tenen drets.

@defensemR3: La represa del servei a l’R3
està sent un calvari. Els usuaris estem can-
sats d’incerteses, trajectes que s’allarguen i
s’allarguen i cap mena d’informació!

#R3

@JosepMartBlanch: A Galícia, el conser-
vadorisme tranquil i galleguista del PP és
invencible. I fins aquí l'anàlisi de la jornada
electoral.

#Galícia #ObjetivoNadal

La clau

Un dels lemes que més va
córrer durant les pro-
testes del 15M deia així:

“Si no ens deixeu somiar, no us
deixarem dormir”. En aquell
moment encara no havíem mort
el bipartidisme, ni tampoc la
meritocràcia. Faltava gairebé
una dècada perquè arribés Tik-
Tok, i Twitter, ara X, era la pla-
taforma estrella per canalitzar les
queixes dels indignats, nom amb
què també es va conèixer aquest
moviment pel llibre Indigneu-
vos de Stéphane Hessel.

La població vivia submergi-
da en la precarietat arran de la
crisi econòmica que va esclatar
el 2008. Aquesta va disparar
l’atur, va empobrir moltes famí-
lies, va dificultar l’accés a l’ha-
bitatge i va comportar retallades
socials per part dels governs es-
panyol i català. Els joves se n’en-
duien, com de costum, la pitjor
part, amb una taxa d’atur juve-
nil de gairebé el 50%.

“Si no ens deixeu somiar, no
us deixarem dormir”, cridaven a
les places per reclamar el dret a
traçar el seu futur, com havien fet
els seus pares, i els pares dels
seus pares. Traçar el seu futur es
materialitzava en l’accés a un ha-
bitatge i a una feina dignes.

Més d’una dècada després, en

un context ben diferent del de
2011 en què la taxa d’atur ju-
venil ha baixat considerable-
ment, encara que continua sent
preocupant –al tancament del
2023 es va situar en el 28,36%–
, la meritocràcia i el bipartidis-
me han mort, el feminisme ha
irromput amb força com l’únic
moviment del 15M que encara
perdura, el canvi climàtic és l’e-
lefant a l’habitació i el neguit
dels joves, aquells nascuts en-
tre el 1995 i l’any 2000, es ca-
nalitza a través de TikTok amb
una frase que ha fet fortuna:
“Delulu és la solulu”.

Delulu prové del terme an-
glosaxó delusional, que en ca-
talà es tradueix com a delirant.
Per tant, delirar és la solució.
Amb aquest lema, els joves es
donen permís per somiar, per
imaginar que no hi ha res im-
possible, que poden aconseguir
i ser allò que vulguin.

“Delulu és la solulu” és el
nou “fake it until you make it”
–fingeix-ho fins que ho acon-
segueixis–, una frase que ha fet

fortuna a Silicon Valley entre
els emprenedors digitals. És
també una renovada versió de
la “llei d’atracció”: només si fo-
calitzes la teva vida en allò
que vols aconseguir i hi poses
tota la teva energia i actitud ho
aconseguiràs. De fet, hi ha es-
tudis que proven que les per-
sones més optimistes tenen
més probabilitats d’aconsegu-
ir el que es proposen. Però
també n’hi ha, d’estudis, que
diuen el contrari: controlar
els impulsos i tocar de peus a
terra és sinònim d’èxit.

Malgrat que els contextos
socials són diferents i que les
solucions proposades també
ho són –els indignats busca-
ven un somni per al bé comú,
mentre que els delirants pen-
sen en el seu propi èxit–, els
joves sempre tenen la neces-
sitat d’imaginar un futur mi-
llor. Perquè precisament ser
jove és pensar que tot està per
fer i tot és possible. No els dei-
xem sense somnis. Que con-
tinuïn delirant!

Fo
to

: A
rx

iu

Delulu és la solulu
per Susana Pérez Soler

Els semàfors

El Centre Cívic Urgell acull
l’exposició 20 anys i un diade la
il·lustradora, internacionalment

coneguda, Luci Gutiérrez. 
La mostra és una retrospectiva
de la trajectòria professional de
Gutiérrez, i l’eix que la vertebra

és la llibertat creativa.
pàgina 6Centre Cívic Urgell

Òscar Dalmau ha comissariat
una exposició al Palau Robert
que vol canviar la imatge de
Núria Feliu i anar més enllà del
simple “tieta de Catalunya”. 
A partir de cinc ambients 

es proposa fer un recorregut 
per la vida i obra de l’artista.

pàgina 8Òscar Dalmau

El veïnat del Fort Pienc està
descontent i decebut amb les
obres de reurbanització de la
Diagonal. En concret, el tram 
del carrer Marina fins a Glòries
és una zona on s’han aixecat

paviments acabats de posar i no
s’han complert certes promeses.

pàgina 10Ajuntament
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El veïnat no desisteix: nova
alternativa al parc Joan Miró

OBRES4La plataforma Salvem
el parc Joan Miró continua la
lluita per mantenir els 118 arbres
de l’únic pulmó verd de l’Es-
querra de l’Eixample, que és un
espai per a l’ús i gaudi del veïnat,
i està declarat refugi climàtic.

La plataforma ha presentat
una nova contraproposta a les
obres que Territori insisteix a co-
mençar aquest estiu al parc.
L’alternativa, diuen, és ubicar la
zona logística de sortida de ter-
res, magatzem i oficines al pa-
velló número 2 del recinte actu-
al de la Fira. En un comunicat,

expliquen tots els motius estu-
diats que fan l’alternativa plau-
sible. S’analitza des de la ubica-
ció, que és similar, i la comodi-
tat d’un espai cobert, fins a la co-
moditat en la mobilitat dels ca-
mions durant les obres.

“Amb visió global de ciutat,
sembla indiscutible que és molt
millor fer aquests treballs en
un recinte tancat, dins un pave-
lló de l’actual recinte firal (molt
infrautilitzat), que unes obres a
cel obert, destrossant una ar-
breda i afectant tot el gran parc
de la zona”, conclou el veïnat.

CULTURA4Luci Gutiérrez és la
il·lustradora barcelonina que va
guanyar el Premi Nacional
d’Il·lustració 2023 del Ministeri
de Cultura i Esport espanyol, i la
seva obra es pot conèixer ara al
Centre Cívic Urgell.

L’exposició 20 anys i un dia
acosta la trajectòria professional
de Gutiérrez a través d’un recull
de les seves obres. Explica a
Línia Eixample que el recorre-
gut per la seva obra gira al vol-
tant de la llibertat creativa que
ha tingut en cadascun dels seus
projectes, i en com de lliure es va
sentir fent cada encàrrec. Per
això, el nom, contra el que po-
dria semblar, és en realitat re-
ferència d’una condemna.

Escollir un recull represen-
tatiu de tota una trajectòria de
20 anys com a professional no
és una tasca fàcil, però sí sor-
prenent. “Vaig recuperar totes
les feines que he fet, centenars,
per acabar triant les mateixes de
sempre. Clar, són les que més
m’agraden”, explica entre riures.

L’exposició comença amb un

recull dels primers encàrrecs,
una segona part, la principal,
amb obres molt diverses, i una úl-
tima part de processos de treball
i evolució de l’obra. Els seus di-
buixos de línia neta, miralls de la
quotidianitat i plens d’ironia han
sigut portada d’algunes de les pu-
blicacions més importants dels
Estats Units com el The New

York Times, el The Washington
Post, el Wall Street Journal, el
Time i el The New Yorker. Tam-
bé han protagonitzat llibres, ani-
macions i campanyes publicità-
ries. Ara, explica que pot ser més
selectiva amb els encàrrecs que li
arriben per poder fer aquells que
més li interessen, però sobretot,
aquells en què pot ser més lliure.

20 anys i un dia, l’exposició de Luci Gutiérrez. Foto: X(@CcivicsBCN)

La Premi Nacional 
d’Il·lustració exposa al barri

Parc de Joan Miró. Foto: Ajuntament

Urbanisme | L’ara sí, ara no a la pacificació de Rosselló
Després de la polèmica per la cancel·lació de la pacificació del carrer de Rosselló

que havia quedat aprovada als Pressupostos Participatius de 2021, l’Ajuntament va
afirmar que sí que la farà. Així ho va explicar el regidor de l’Eixampe, Jordi Vall.
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Tanquen un dia els jardins
dels Tres Tombs per les rates

ESPAI PÚBLIC4La presència
de rates als jardins dels Tres
Tombs ha fet que l’Agència de
Salut Pública de Barcelona
(ASPB) els hagués de tancar
durant tot un dia.

L’alerta, segons va explicar
betevé, la van donar diverses fa-
mílies de l’Escola Bressol els
Tres Tombs i l’ASPB va decidir
intervenir el clavegueram per
eliminar els animals abans d’ha-
ver d’actuar a la superfície.

Les actuacions es van fer el
passat dia 13 de febrer i segons va
fer saber l’escola “des del Servei
de Vigilància i Control de Plagues

Urbanes van inspeccionar el parc
en la seva totalitat” i van arribar
a la conclusió que  calia tancar la
zona de jocs infantils, en localit-
zar-se “un cau sota l’estructura
del castell“.

Durant un dia sencer l’ASPB,
el Servei de Vigilància, Parcs i
Jardins i Barcelona Cicle de l’Ai-
gua, es van coordinar per activar
el pla d’eliminació de rates.

El parc fa un any que es va es-
trenar després d’obres de millo-
ra i ja s’havia hagut de tancar l’es-
tiu de 2022 per la presència de
rates. L’ASPB recorda que se’ls
pot alertar trucant al 010.

Jardins dels Tres Tombs. Foto: Ajuntament

Cotxeres Borrell | L’hora del funk i el soul
El Centre Cívic Cotxerres Borrell acollirà demà dijous el concert del 

grup  Marina BBface & The Beatroots en el marc del Barcelona Districte
Cultural.  Una veu única  a base de seccions de vents i harmonies soul.

URBANISME4La superilla de
Sant Antoni continuarà, de mo-
ment, sense acabar-se en la part
baixa del barri, on encara hi ha
urbanisme tàctic. Tot i que el re-
gidor del districte, Jordi Valls, va
afirmar al novembre que con-
solidar la superilla és una de les
prioritats del consistori, a hores
d’ara el projecte continua aturat.

Tot i això, els veïns i comer-
ciants insisteixen a demanar
que passar de l’urbanisme tàc-
tic a la plataforma única a la part
baixa de Sant Antoni és un dels
projectes que s’han de complir
durant el mandat. Des del Dis-
tricte confirmen que no hi ha
cap novetat al respecte i que el
projecte continua en fase prèvia
a l’espera de l’aprovació dels
pressupostos.

Per la seva banda, el presi-
dent de Sant Antoni Comerç,
Jordi Arias, confia que, tot i es-
tar aturat, el projecte per com-
pletar la superilla s’acabi fent.
“Segons les darreres converses
que hem tingut, creiem que sí
que l’acabaran”, explica. Tot i

això, Arias també diu que la su-
perilla de la part sud del barri
“està molt deteriorada”. 

Finalment, el president de
l’Associació de Veïns de Sant
Antoni, Pep Sala, confia en el
“compromís” mostrat per Vall per
tal que s’acabi executant el pro-
jecte. D’altra banda, Sala reconeix
que s’han reduït les queixes per

les molèsties de les persones
sense llar i addictes i la neteja,
però que el problema continua
existint, tal com també deia Arias.
“Encara hi ha molta gent a la part
baixa de la superilla, però també
al carrer Sepúlveda i l’avinguda
Mistral. És un problema social
que la pacificació tampoc solu-
cionarà”, acaba dient.

La superilla de Sant Antoni s’acabarà durant el mandat. Foto: Ajuntament

La pacificació total de la
superilla haurà d’esperar
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CULTURA4El Palau Robert va
inaugurar el passat 13 de febrer
l’exposició Núria Feliu al Palau
(Robert), una mostra que bus-
ca trencar amb la imatge de
Feliu “com la tieta de Catalunya”
i reivindicar els 50 anys de car-
rera musical, per això se la pre-
senta com “l’artista, la diva, la
icona, però també la veïna i
l’activista”. En un recorregut
per cinc ambients, l’exposició
s’endinsa en la vida i obra de
l’artista i aborda els seus orígens
artístics, la seva eclosió i con-
sagració, conreant tots els estils
i sent part activa de la vida cul-
tural i social del seu temps. 

La mostra l’ha comissariat
Òscar Dalmau, amb el guió de
Julià Guillamón. En declara-
cions a l’ACN, Dalmau ha ex-
plicat que la iniciativa neix per
“reflectir tot el que ella va fer du-
rant la carrera professional, des
del Mercat de Sants on inter-
pretava en el seu primer escenari
com a venedora de llegums,

després la carrera teatral, fins al
salt a la música”.

Dalmau continua dient que
l’exposició reivindica Feliu com
a icona. “Hi ha qui  només la veu
amb la visió d’una col·laborado-
ra de televisió”, lamentava Dal-
mau fent referència al fet que les
generacions joves recorden la fi-
gura de Feliu en la seva darrera
etapa professional quan cantava
poc i es dedicava a recitar.

MATERIAL INÈDIT
L’exposició recrea un particular
escenari on el visitant se sent en-
tre bambolines i ofereix diverses
produccions audiovisuals, re-
talls de diaris, pòsters, fotogra-
fies, cartells i anuncis. Entre el
material inèdit que s’hi pot veu-
re hi ha programes dels arxius de
Televisió Espanyola on es pot
veure Feliu l’any 1971 cantant en
anglès al costat del trio de Tete
Montoliu. També es pot veure
Feliu cantant i tocant el piano,
una imatge que es va repetir

poc posteriorment. De fet, una
de les imatges inèdites més cu-
rioses relacionades amb el seu
barri són les d’un concert a l’an-
tiga plaça de Sants el 1971, que es
van extreure de l’arxiu de Tele-
visió Espanyola, i que pràctica-
ment no les ha vist ningú que no
hi fos allà aquell dia.

L’exposició recorre totes les
facetes que va tenir Feliu. Des de
la seva època al teatre, fins a la
seva reivindicació de la llengua
catalana. I és que l’artista va te-
nir una trajectòria marcada per
l’ambició artística, la visió uni-
versal, el catalanisme i també
l’estima pel Barça. Es va con-

vertir en una gran dama del jazz
traduint els grans èxits interna-
cionals del gènere al català.

Amb tot, l’artista, que era co-
neguda a tot l’Estat, va participar
sovint als mitjans, com a Televi-
sió Espanyola, que li va dedicar
un monogràfic durant el fran-
quisme tot i que cantava en català.

“No és la tieta deCatalunya”
» El Palau Robert ofereix una exposició sobre Núria Feliu per retre homenatge a la seva carrera
» Dirigida per Òscar Dalmau, la mostra explica els orígens a Sants de l’artista amb material inèdit

L’exposició sobre Núlia Feliu vol desmitifcar la imatge de “tieta de Catalunya”. Foto: Guillem Roset/ACN

Casa Elizalde | La situació de la dona al món islàmic
El cicle Mirades de cinema documental i d’autor, que programa la Casa

Elizalde, arriba amb l’edició La dona al món islàmic. Permetrà conèixer tres
històries d’activisme i lluita els dies 27 de febrer i 5 i 12 de març.
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La cultura del cinema a la ciutat
està patint canvis constants i,
darrerament, més negatius que
positius. Això es deu al tanca-
ment, en els últims mesos, d’al-
gunes sales que hi havia a la ciu-
tat. El Comèdia va ser la darre-
ra víctima d’un sector que fa
anys que passa per moment
complicats, sobretot si parlem de
les sales petites.

En aquest context, la Comis-
sió de Memòria Històrica del
Poblet ha organitzat una confe-
rència que parlarà sobre les sales
de cine a la Sagrada Família al
llarg de la història. Sota el títol
Més d’un segle de cinemes al
nostre barri, l’investigador de la
història de cinemes de Barcelona,
Roberto Lahuerta, conduirà la
conferència que es farà el pròxim
28 de febrer a l’Ateneu el Poblet. 

SET SALES AL BARRI
La Sagrada Família ha estat un
barri amb molta tradició de sa-
les de cine. I és que en va arribar
a tenir set en funcionament al
mateix temps: Trianón, Versa-
lles, Máximo, Venus, Núria,
Niza, Nàpols i Phenomena.

Lahuerta explica a Línia Ei-
xampleque a la conferència par-
larà d’aquestes sales a través d’un
recull de fotos. “Explicaré què
eren les sales abans de ser un cine,
com eren quan ho van ser i què
van ser o seran amb el tancament,
tot ensenyant fotos, que és el que
a la gent li agrada veure”, diu.

Un dels altres punts de la xer-
rada és el concepte d’anar al
cine que es tenia fa uns anys.
Abans, per a la ciutadania, era
una manera d’evadir-se dels
problemes i que la pantalla gran
es convertís en un refugi i un lloc
de diversió. I és que a Barcelona
hi van arribar a conviure 162 ci-
nemes al mateix temps a la dè-
cada dels seixanta.

EL PHENOMENA SOBREVIU
Pel que fa a la situació actual dels
cinemes a la ciutat, Lahuerta
explica que amb el tancament de
l’Icària i el Comèdia, la ciutat ha
perdut unes 4.000 localitats i
que la xifra total a Barcelona se
situa en menys de 30.000 actu-
alment. “La gent abans anava

tant si com no al cine, ara amb la
televisió i les plataformes es-
tem bombardejats de pel·lícules”,
lamenta. En aquest sentit, afe-
geix que el cas de Barbie de
l’estiu passat va ser una excepció.
“Els cines estaven plens, la gent
jove hi va anar molt”, comenta
l’investigador.

Finalment, Lahuerta trenca
una llança pel Phenomena, l’ú-
nica sala de pantalla única que
sobreviu al barri, i un dels qua-
tre de tota la ciutat. “És un cine
que treballa molt bé, el so és bo-
níssim, la imatge també, és un
cine molt americà que sempre té
una bona cartellera”, conclou.

El Phenomena és l’últim cinema dels set que havia arribat a tenir el barri. Foto: Phenomena

En recorddels cines perduts
» L’Arxiu del Poblet organitza una conferència sobre la història dels cines que han existit al barri

» Dels set cines que tenia la Sagrada Família, ja només en queda el Phenomena, una icona a la ciutat

Cultura |Teatre sobre el cas de Julian Assange
El Teatre Gaudí estrenarà l’1 de març Assange. El poder de la informació’,
una obra basada en el cas i la vida del periodista empresonat a l’ambaixada

de l’Equador a Londres Julian Assange pel famós cas de ‘Wikileaks’.

Guillem Francàs
SAGRADA FAMÍLIA
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El barri balla a ritme de dansa
urbana metropolitana

CULTURA4Amb el tram final
de l’hivern i la primavera que ja
s’albira arriba una nova edició
del festival Dansa Metropolita-
na 2024, que promet omplir la
vida quotidiana de dansa durant
tot el mes de març. La plaça del
Fort Pienc acollirà el 2 de març
dues mostres artístiques en el
marc del festival: Nunca Bailaré
Solo i La Perla ambdues l’Iron
Skulls Co.

La temàtica de l’edició d’en-
guany, que porta per títol Artè-
ries, té les danses urbanes com
a protagonistes. La raó de ser és
celebrar que el breakdance co-

menci a considerar-se esport
olímpic. També valorar la vita-
litat i la força de les danses ur-
banes, que representen el pont
perfecte perquè la dansa tras-
passi del carrer als escenaris. A
més, el festival posarà el focus en
companyies i artistes francesos.

Un total de dotze ciutats de
l’àrea metropolitana podran gau-
dir de la dansa en tota mena
d’espais, des de sales més grans,
i espectacles de petit format,
fins a propostes en espais poc
convencionals com són places,
carrers,  centres de creació, ci-
nemes i espais digitals.

URBANISME4Representants ve-
ïnals del Fort Pienc es van trobar
el 14 de febrer amb el Districte,
després de mesos demanant una
trobada, per posar sobre la taula
els problemes que viu el barri dia
a dia arran de les obres de reur-
banització de la Diagonal entre el
carrer Girona i les Glòries en el
marc de l’ampliació del tramvia.
Jordi Casanovas, de l’Associació
de Veïns del Fort Pienc, qualifica
la reunió de “decebedora” i diu
que el veïnat està al límit.

“La zona de Lepant a Casti-
llejos és un desgavell”, explica
Casanovas. Es tracta del princi-
pal punt de queixa. “S’ha aixe-
cat el paviment fins a tres vega-
des”, afegeix, amb el que supo-
sa això. El motiu que va deixar
perplex al veïnat, diu aquest
veí, van ser els “problemes de ca-
lendari amb les companyies de
subministraments”.

A tot això s’hi suma el ma-
lestar dels comerciants de la
zona que s’han vist perjudicats
per les obres. “En altres obres
s’ha tingut en compte el patiment

del comerç i se’ls ofereix algun ti-
pus de compensació. Aquí els van
dir que no hi ha res previst, que
presentin una petició si volen”,
denuncia Casanovas.

Un altre punt de conflicte
són els nous parterres instal·lats
al tram entre Marina i les Glò-
ries. “No hi ha espai per a mo-
tos, ni contenidors, ni espai per
a càrrega i descàrrega i ja es co-
mença a veure què passarà”,
lamenten des de l’entitat ve-
ïnal. “Com que les voreres són
amples, les furgonetes s’aturen

sobre la vorera”, denuncia Ca-
sanovas, i afegeix que “els par-
terres no serveixen de res i en
dos dies estaran fets malbé”.  El
projecte contemplava els espais
per a motos i contenidors, i
aparcament per a persones amb
diversitat funcional.

A més, els treballs per fer les
escales per salvar el desnivell
del carrer Castillejos s’estan allar-
gant. Això perjudica l’accessibi-
litat, al mateix temps que, con-
clou Casanovas, s’ha renunciat a
la rampa proposada pel veïnat.

Les obres del tramvia. Foto: Ajuntament

El veïnat del Fort Pienc, al límit
per les obres de la Diagonal

L’espectacle itinerant de la Cie-Dyptik. Foto: X (@DansaMetropol_)

Exposició | Reflexions històriques sobre la Guerra Civil
El Centre Cívic Fort Pienc exposa una mostra fotogràfica sobre les trajectòries vitals de

23 persones suïsses que van viure els temps convulsos de la Guerra Civil Espanyola i van
ser part de l’ajuda humanitària. Moltes d’elles van crear un fort vincle amb Barcelona.
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Esports Futbol sala | El CFS Eixample visita el Sala Zaragoza  
El conjunt eixamplenc visitarà el pròxim diumenge 25 de febrer el Sala Zaragoza, en
partit corresponent a la 19a jornada de la Super Copa femenina. El CFS Eixample hi
arribarà després de la derrota per 0-4 contra l’AE Penya Esplugues del passat dia 10.

“Noies, l’MVP torna a sortir a la
pista! Ja era hora! Sooom-hiii,
Feeeerrrreeee! Sooom-hiii, MVP!
Ets la milloooor!”, crida part de la
grada del Marina Besòs. “Som el
millor públic i animem la millor,
la Míriam Ferreri”, proclama, en-
èrgica, Paula López. “La Míriam és
l’MVP dins i fora de la pista, pel
seu humor i lideratge, i per mol-
tes coses més”, intervé María
González. Just després, Duna
Moreno em demana que presti
atenció a les lletres inspirades en
el disseny del logo de Superman
que cada membre del grup té a les
mans: “Si t’hi fixes bé, veuràs que
les lletres sumen ‘MVP Ferreri’. És
original, eh!”. Totes tres i la resta
són jugadores del SESE, com la
protagonista, Míriam Ferreri. 

“A les companyes els va fer
tanta gràcia que un dia portés unes
calcetes de Superman que des de
llavors sempre volen que els de-
diqui una cistella d’una manera
peculiar. I havia de complir el
seu desig perquè m’han demostrat
que són les millors. Per això he ju-
gat amb les famoses calcetes”,
descriu, divertida, Ferreri, ja amb
la medalla de campiona. Amb
l’equip de la conferència Est ha
guanyat per 63-82 l’Oest en el pri-
mer partit de la història d’un All
Star de la Super Copa, organitzat
per la Federació Catalana de Bas-
quetbol (FCBQ) amb la col·labo-
ració del Bàsquet Femení Sant
Adrià i de l’Ajuntament. L’11 de fe-
brer de 2024 ja és una data asse-
nyalada per al bàsquet català.  

“Com has pogut comprovar,
al SESE tinc un grup molt deta-
llista”, resol Enric González, que
ha dirigit l’Est, juntament amb
Víctor Calzado (Draft Grame-
net). Les primeres campiones
són la mencionada Ferreri
(SESE), Marina Laborda, Merc-
he Carrillo i Anna Gamarra
(Draft Gramenet), Sònia Sardà
(CB Granollers), Júlia Muñoz i
Gemma Álvaro (Bàsquet Feme-
ní Sant Adrià), Marina Portillo i
Serena Mirat (CB Roser), Bruna
Vila (AB Premià), i Esther Murat
i Alba Lago (CBF Cerdanyola).    

A la grada conec fans d’a-
questes dues últimes basquetbo-
listes. Sara Forés, també jugado-
ra del conjunt cerdanyolenc, re-
trata amb precisió Lago i Murat.
“L’Alba és la meva mentora i un
suport constant en els bons i mals
moments. I també admiro l’Es-
ther, que a vegades parla amb la
mirada i que sempre m’explica les
coses amb calma, i em fa confiar
més en mi”, concreta Forés. “La
Murat desprèn i contagia la seva
confiança i energia, i és un llibre
obert. L’Alba és una altra crac”, in-
tervé Esther Cortés. 

Cortés i Forés somien a de-
butar algun dia en un All Star de
la Super Copa. Una fita que Laia
Anducas (CEJ l’Hospitalet) aca-
ba d’assolir: “Ha estat una expe-
riència increïble. He gaudit molt
del matx i d’un ambient fantàstic,
i espero que el públic també hagi
fruït amb nosaltres”. Anducas ha
compartit equip (l’Oest) amb Ju-
dith Turrión, també del CEJ
l’Hospitalet, Míriam Tajahuerce
i Elsa Kubala (CB Prat), Laura
Pascual (TGN Bàsquet), Claudia
Hernández (Joventut Les Corts),

Queralt Ribera, Iona Garcia i
Carla Ortas (Manresa CBF), Gem-
ma Miró (Samà Vilanova SAF), i
Núria Soler i Carlota Carner (CB
Igualada). Marc Rovirosa (Man-
resa CBF) i Raül Caballero (CB
Igualada) han dirigit el grup.   

La Xarxa+ ha transmès el
matx amb la narració de Marc
Mundet i de dos analistes, Sergi
Curto, entrenador del Bàsquet
Femení Sant Adrià, i Cynthia Mo-
lina, capitana del CB Granollers.
“Conèixer les jugadores dins i
fora de la pista m’ajuda a poder ex-
pressar-me amb més precisió i
analitzar millor algun gest o alguna
cara. Això sí, hi aplico un dels
meus lemes, ‘Tot el que facis o di-
guis ha de ser sempre per sumar,
i allò que pugui restar o perjudi-
car algú és millor que t’ho estal-
viïs’”, enraona la llinassenca.  

Albert Barquets (CB Espar-
reguera) i Marc Perapoch (JAC
Sants) han viscut una experièn-
cia doble al Marina Besòs. Tots
dos han jugat amb la conferèn-
cia Oest, amb Xavi Assalit i Marc
Mestres (JAC Sants), Max Gas-

pà (Bàsquet Manresa B), Ricar-
do Baltà (UE Barberà), Quico
Roig i Diego Dias (CB Esparre-
guera), Arnau Sanahuja i Nil
Deix (CN Sabadell), Marc Tala-
verón (UE Sant Cugat), i Rubén
Morales (Nou Bàsquet Olesa), i
amb  Jordi Garcia (JAC Sants) i
Norberto Guerra (CB Esparre-
guera) com a entrenadors. 

I tots dos han participat en el
concurs de triples. De fet, s’han
enfrontat en la final, amb Bar-
quets com a guanyador masculí
[els altres participants han estat
Gerard Gutiérrez, del Bàsquet
Manresa B, i Eduard Francisco,
del Masnou Basquetbol] i sub-
campió del concurs global, en
què ha perdut contra Queralt
Ribera. La jugadora del Manre-
sa CBF també ha estat la cam-
piona entre les triplistes [amb Ju-
dith Moya, del CB Granollers,
Marina Portillo, del CB Roser, i
Montsant Guerrero, de l’AB Pre-
mià, com les altres aspirants]. 

“És un dia per competir d’una
manera divertida. Molts són com-
panys, rivals i amics des de fa

molts anys, i està clar que també
vols guanyar. L’escenari, però, fa
que jugar sigui més divertit i di-
nàmic”, comenta Barquets. És un
dia especial i amb regles especials,
perquè, per exemple, les cistelles
han valgut el doble de punts en els
últims dos minuts de cada quart:
el matx masculí s’ha decidit a fa-
vor de l’Est amb un triple d’Edu
Garcia (CBU Lloret) a 16,3 segons
del final i que, per tant, ha sumat
sis punts. La cistella definitiva
(87-90). La resta de campions
han estat Roger Vilanova i Anto-
nio Quirós (CB Ripollet), Kevin Je-
rez Pilotti (CBU Lloret), Marc Ar-
nau i Carlos Lorente (El Masnou
Basquetbol), Ramon Gotzens i
Álvaro Puertas (Círcol Catòlic Ba-
dalona), Ali Gueye i Pol Barbecho
(FC Martinenc Bàsquet), Guillem
Pérez (CB Ipsi), i Genís Tena (CB
Cerdanyola). Un grup entrenat per
Raúl Jorda, del CB Ripollet, i
Marc Ciurana, del CBU Lloret.    

“Les regles han fomentat la
igualtat durant el matx i força girs
de guió”, defensa Perapoch.“És un
encert haver concentrat l’All Star
en una tarda perquè hi ha més
públic i més energia al pavelló i,
per tant, més festa”, destaca Fer-
ran Aril, president de la Federa-
ció Catalana de Basquetbol.   

“Organitzar un esdeveniment
així és una feina de molts mesos
i qualsevol esforç extra val la
pena per veure la il·lusió dels ju-
gadors i jugadores, que són molt
agraïts. Intentem atendre’ls al
màxim i se senten com a estrelles.
Bé, és el que són: estrelles de la
Super Copa”, tanca Javi Ezpele-
ta, cap de premsa de la federació.
Li brillen els ulls de cansament,
però, sobretot, d’orgull.    

Toni Delgado
EL FORT PIENC

Una reunió plenad’estrelles
» Serena Mirat i Marina Portillo (CB Roser), campiones del primer All Star de la Super Copa de la història
» Línia Eixample viu la gran festa del bàsquet català a la pista i a la grada a través de diversos testimonis

Marina Portillo i Serena Mirat (CB Roser), a l’All Star. Foto: Toni Delgado

Classificacions2a Catalana de futbol 2a de futsal Lliga EBA Super Copa femenina
Equip

CEFS Rubí
CFS Gran Canaria
AE P. Esplugues
AECS l’Hospitalet
InterSala Z.
CFS Castellón
Osasuna Futsal
CN Caldes
FSF C. Augusta
FS Ripollet
UDC Txantrea
AD Sala Zaragoza
FS CET 10
CFS Eixample

PTS

39
38
35
34
32
31
29
25
20
19
19
13
12
0

GC

26
18
35
32
26
43
20
37
46
41
40
55
34
75

GF

60
59
65
47
48
50
28
46
36
30
26
32
14
13

1.
2.
3.
4.
5.
6.
7.
8.
9.
10.
11.
12.
13.
15.

Equip

CF Singuerlín 
Racing Vallbona
CF Ametlla Vallès
CD Masnou
CE Premià
UD Cirera
PB Anguera
CF Martorelles
CD Malgrat
CE Cabrils
PB Barcino
CF Les Franqueses
At. Sant Pol 
Vilassar de Mar

PTS

39
38
34
31
30
30
29
27
27
26
26
25
24
11

GC

17
20
23
25
27
29
28
24
24
30
28
37
37
48

GF

40
33
32
29
32
28
31
32
32
34
28
39
31
20

1.
2.
3.
4.
5.
6.
7.
8.
9.
10.
11.
12
13.
18.

Equip

Barça 
CBM Marató
CB Castelldefels
CDB Zaragoza
CB Es Castell
CB Vic
CB Navàs
Alfindén CB
B. Ciutat d’Inca
CB Cornellà
UE Montgat
CB Granollers
CB Roser
CB Alpicat  

PG

17
15
13
11
11
10
10
10
7
7
6
6
6
5

PC

1382
1456
1405
1301
1267
1360
1349
1488
1411
1490
1504
1448
1361
1458

PF

1609
1550
1502
1413
1404
1450
1439
1354
1323
1375
1389
1328
1257
1287

1.
2.
3.
4.
5.
6.
7.
8.
9.
10.
11.
12.
13.
14

Equip

Draft Gramenet
CEJ l’Hospitalet
Manresa CBF
CB Roser
SESE
CBF Cerdanyola
AB Premià
BF Sant Adrià 
CB Igualada 
TGN Bàsquet 
CB Granollers
Joventut Les Corts 
CB Samà Vilanova
CB Prat

PG

16
14
14
12
10
8
8
7
7
7
6
4
4
1

PC

761
862
803
836
908
966
906
926
945
897
967
952
937
1106

PF

982
1085
931
967
1011
927
886
868
963
833
868
858
789
814

1.
2.
3.
4.
5.
6.
7.
8.
9.
10.
11.
12.
13.
14.
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El musical ja es pot veure al Teatre Tívoli
de Barcelona, fins al 21 d'abril. La proposta
està basada en la coneguda pel·lícula fran-
cesa Les Choristes, en la qual un professor
de música entra a treballar en un internat
de reeducació de menors i s'acaba acos-
tant a ells a través del cant. A diferència
de la versió cinematogràfica, l'obra in-
corpora intèrprets femenines.

Teatre

Los Chicos del Coro
Juan Luis Iborra

Es tracta del segon disc de l’artista cata-
lana, que a través d’aquesta publicació
busca reivindicar la importància d'ex-
pressar els nostres estats emocionals. L’àl-
bum parla de què passa durant una
ruptura amorosa, on mor l’amor, i cada
peça fa referència a cadascuna de les fa-
ses del dol. En total, el disc conté fins a nou
cançons d’estil pop.

Música

Ambientada en els anys 90, la pel·lícu-
la explica la història de Mauricio, un fa-
mós rocker espanyol que recorre Llati-
noamèrica buscant retrobar-se amb la
seva vocació per deixar enrere les seves
addiccions. Allà, coneix Don Carlos, un
vell músic que li acaba fent de mestre.
El film ha rebut diversos premis en fes-
tivals internacionals.

Pelis i sèries

La estrella azul
Javier Macipe

Amor(t)
Gemm Sol

Let's Festival 2024
El festival de música independent Let’s arriba a la seva 19a
edició amb més de 40 artistes. Se celebra a diversos espais

de l’Hospitalet, principalment a la sala Salamandra, on actua-
ran alguns dels caps de cartell com Iván Ferreiro, La Habita-
ción Roja o Lildami. Hi ha concerts programats fins al dia 23

de març i les entrades costen entre 12 i 30 euros, segons l’ac-
tuació. La programació d’enguany també compta amb artis-
tes internacionals com Clap Your Hands Say Yeah, BDRMM i
Fujiya & Miyagi. La iniciativa es presenta com tot un referent

musical de l’àrea metropolitana de Barcelona.

T H E  T Y E T SQUI SÓN?

SÓN FAMOSOS PER...

A LES XARXES...

QUÈ HAN FET?

La fitxa

No t’ho perdis

La diputada d'ERC i escriptora Jenn Díaz
ha publicat Violència en tres actes, un lli-
bre on relata com als divuit anys va pa-
tir violència masclista. L’obra navega en-
tre una part íntima, basada en la seva
experiència, i una de més política en la
qual parla de diversos temes com el
protocol contra l'assetjament, el fe-
minisme o la paritat.

Llibres

Violència en tres actes
Jenn Díaz

| The Legend of Heroes
És la tercera part de la saga de rol japonès per a PlayStation 5. En aquesta
entrega, els personatges s’enfronten a un conflicte bèl·lic entre nacions.
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Viuen línia

El duet The Tyets, format per Oriol de Ramon i Xa-
vier Coca (Mataró, 1998), és el grup que més no-

minacions populars ha rebut als Premis 
Enderrock d’enguany, que se celebraran 

el pròxim dia 7 de març a Girona. 
En concret, estan nominats a millor 

artista, millor disc de música urbana, 
millor cançó, millor videoclip i millor 

directe. El grup musical naixia 
el 2018 i treia el seu primer disc 

l’estiu del 2019. Ara, sis anys 
després, s’han convertit 

en els artistes del moment. 
De fet, el duet és el primer 
grup català que ha superat 

el milió d’oients a la plataforma 
de música Spotify i, a més, 

acumula diversos guardons.

Famosos

Ser el grup català del moment
Són un referent del reggaeton i del trap al país

Ser els artistes més nominats als Enderrock
Acumulen fins a cinc nominacions als premis d’enguany

Felicitacions i suport al duet
Els seus fans asseguren que es mereixen totes les nominacions



15 | 

Viu en línia

“Beu-te ràpid el suc que les vitami-
nes s’escapen!”. Estem segurs

que més d’una vegada t’han dit aques-
ta frase o que tu l’has dit a algú, so-
bretot als més petits. I és que està molt
estesa la creença que, un cop espremut,
el suc de taronja o de mandarina perd
les vitamines, sobretot la C, la més
abundant en els cítrics. Tot i això, has
de saber que estàs equivocat, ja que no
és cert: es tracta d’un fals mite! Vols sa-
ber què passa realment amb la vitami-
na? T’ho expliquem!

Doncs bé, un cop has preparat el suc
natural de taronja, la vitamina C no
desapareix ni s’evapora del suc. Així ho

demostra un estudi científic de la Uni-
versitat de Mòdena (Itàlia) que va asse-
nyalar que la vitamina C és la mateixa un
cop acabat d’esprémer que 12 hores més
tard: els investigadors van esprémer 1 kg
de taronges i van analitzar la concen-
tració de vitamina C immediatament des-
prés i al cap de tres, sis i dotze hores, i
no van veure-hi diferències. 

La vitamina C no s’evapora 
ni desapareix del teu suc de 

taronja un cop l’has espremut

Això vol dir, doncs, que et pots pren-
dre el suc, sigui per esmorzar, a mig matí
o per berenar, amb calma i sense patir
perquè perdi un dels seus principals
nutrients, la vitamina C, ja que la con-
centració d’aquesta vitamina és la ma-
teixa just espremut que al cap de quin-
ze minuts o tres quarts d’hora. 

Així que ja ho saps, no pateixis per la
vitamina C, no s’escapa. Gaudeix del teu
suc de taronja o mandarina i beneficia’t
de totes les seves propietats!

El suc de taronja perd la vitamina C?

CONSELLS PER VIURE MILLOR

OLI

Les fruites, les verdures i les hortalisses ens
aporten vitamines, minerals, fibra i aigua  

CEREALS

VEGETALS

PEIX

E S T I L S  D E  V I D A

i NUTRICIÓ
La millor manera de prevenir l’obesitat és seguir la dieta medi-
terrània. És un consell que signaria qualsevol de les nostres àvies,
però també és la conclusió de nombrosos estudis científics. La
ciència, doncs, també està de part de la dieta mediterrània. 

Aquest model d’alimentació augmenta la població de mi-
croorganismes beneficiosos que prevenen l’aparició d’altera-
cions derivades del sobrepès, en especial, la diabetis i les malal-
ties cardiovasculars. És per aquesta raó que els científics consi-
deren que la dieta mediterrània és molt útil per tractar o corregir
els desequilibris propis de l’obesitat i les seves conseqüències. 

La flora bacteriana de l’intestí, també coneguda com a micro-
biota, està formada per milers d’espècies de microorganismes.
La majoria són positius, però a mesura que passen els anys es
van perdent. La dieta mediterrània conté aliments que contribu-
eixen a repoblar la flora bacteriana amb microorganismes bene-
ficiosos per a la salut i molt necessaris, especialment per a les
persones que pateixen una síndrome metabòlica que els fa en-
greixar, perquè aquestes persones presenten un desequilibri
més gran en la proporció de bacteris.     

Contra l’obesitat, dieta mediterrània

L’oli d’oliva és ric en vitamina E, betacarotens i àcids
grassos que tenen propietats cardioprotectores  

Les claus

El pa, la pasta i l’arròs contenen
carbohidrats molt necessaris per al dia a dia

El peix és un aliment clau en la dieta i s’ha 
de consumir com a mínim un cop per setmana 
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